



ປະຫວັດສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສ ປປ ລາວ

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແມ່ນຈັດຕັ້ງການເມືອງ-ສັງຄົມ, ວິຊາຊີບຂອງຜູ້ເຮັດວຽກງານສື່ມວນຊົນ, ຊຶ່ງຖືກສ້າງຕັ້ງ ແລະ ເຄື່ອນໄຫວຕາມກົດໝາຍ, ມີພາລະບົດບາດ ສຶກສາອົບຮົມ, ເຕົ້າໂຮມຄວາມສາມັກຄີ ແລະ ປົກປ້ອງສິດ ຜົນປະໂຫຍດອັນຊອບທຳຂອງສະມາຊິກຕົນ ແລະ ຜູ້ເຮັດວຽກງານດ້ານສື່ມວນຊົນອື່ນ, ເຂົ້າຮ່ວມໃນການປະຕິບັດແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ, ກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການຂອງລັດ ແລະ ນະໂຍບາຍສື່ມວນຊົນ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວລາວມີສະມາຊິກແຈກຢາຍກັນຢູ່ຕາມອົງການສື່ຕ່າງໆ, ລວມທັງຢູ່ກະຊວງ, ອົງການຊາວໜຸ່ມ, ແມ່ຍິງ, ກຳມະບານ, ແນວລາວສ້າງຊາດ, ສະພາແຫ່ງຊາດ, ພະແນກ ຖວທ ນະຄອນຫຼວງ ແລະ ແຂວງຕ່າງໆໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ. ແຕ່ລະປີ, ໃນໂອກາດວັນສຳຄັນຕ່າງໆຂອງຊາດ, ສະມາຄົມກໍ່ຈະຈັດກິດຈະກຳໃນຮູບແບບຕ່າງໆ ເພື່ອສົ່ງເສີມ ແລະ ຜູກແໜ້ນຄວາມຮັກແພງສາມັກຄີພາຍໃນ ແລະ ແລກປ່ຽນຖອດຖອນບົດຮຽນທາງດ້ານວິຊາສະເພາະຊຶ່ງກັນ ແລະ ກັນ, ໂດຍໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນເປັນຢ່າງດີຈາກຫຼາຍໆພາກສ່ວນທຸລະກິດທັງພາກລັດ ແລະ ເອກະຊົນ.

ສະມາຄົມແມ່ນໄດ້ເຄື່ອນໄຫວເປັນປົກກະຕິຕາມພາລາບົດບາດຂອງຕົນຕາມການມອບໝາຍຂອງຂອງພັກ-ລັດ, ມີໂລໂກ, ມີກາຈ້າ, ຫ້ອງການ, ມີລະບຽບ, ມີຈັນຍາບັນນັກຂ່າວທີ່ເປັນບັນທັດຖານໃນການປະຕິບັດຈັນຍາບັນ, ຈັນຍາທຳໃນວິຊາຊີບ, ມີບັນຊີເງິນຢູ່ທະນາຄານ ແລະ ມີລະບົບສາຍໃຍການຈັດຕັ້ງຕາມພາລະບົດບາດຂອງຕົນ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ສປປ ລາວ ໄດ້ສືບຕໍ່ປະຕິບັດພາລະກິດຕາມມູນເຊື້ອຂອງສື່ມວນຊົນລາວ ແລະ ໜັງສືພິມ “ລາວອິດສະຫຼະ” ໄດ້ຮັບການສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໃນວັນທີ 13 ສິງຫາ ປີ 1950 ໂດຍແມ່ນ ທ່ານ ສີສະນະ ສີສານ ຮອງຫົວໜ້າໂຄສະນາ-ອົບຮົມວັດທະນະທຳ ທັງເປັນຫົວໜ້າບັນນາທິການໜັງສືພິມລາວອິດສະຫຼະ.

ມາຮອດວັນທີ 6 ມັງກອນ 1956 ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຜູ້ແທນທົ່ວປະເທດຂອງແນວລາວອິດສະຫຼະໄດ້ເປີດຂຶ້ນຢູ່ແຂວງຫົວພັນ ແລະ ໄດ້ຕົກລົງປ່ຽນຊື່ມາເປັນ “ແນວລາວຮັກຊາດ. ສູນກາງພັກໄດ້ຕົກລົງປ່ຽນຊື່ໜັງສືພິມລາວອິດສະຫຼະມາເປັນໜັງສືພິມ “ລາວຮັກຊາດ “ໂດຍແມ່ນທ່ານ ຄຳຜາຍ ບຸບຜາເປັນຫົວໜ້າບັນນາທິການ.

ພາຍຫຼັງປະເທດຊາດໄດ້ຮັບການປົດປ່ອຍ ບັນດານັກຮົບສື່ມວນຊົນລາວຈຶ່ງໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຂອງຕົນຂຶ້ນໃນວັນທີ 12/11/1979 ກອງປະຊຸມໄດ້ເລືອກເອົາຄະນະບໍລິ ຫານງານສະມາຄົມນັກໜັງສືພິມລາວຮັກຊາດຈຳນວນ 11 ທ່ານ ໂດຍແມ່ນ ທ່ານ ອຸ່ນເຮືອນ ພູນສະຫວັດ ເປັນປະທານ. ຈາກນັ້ນມາ 5 ປີ ໃດກໍ່ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຂອງສະມາຄົມຂຶ້ນ ເທື່ອໜຶ່ງເພື່ອເລືອກຄະນະບໍລິຫານງານຊຸດໃໝ່.

ຕົກມາປີ 1985 ປະທານ ຄະນະກຳມະການ ຂ່າວສານ, ໜັງສືພິມ, ວິທະຍຸກະຈາຍສຽງ ແລະ ໂທລະພາບແຫ່ງລັດ ກໍ່ໄດ້ຮ່າງດຳລັດວ່າດ້ວຍລະບຽບຂອງສະມາຄົມໜັງສືພິມລາວ ເພື່ອສະເໜີໄປຍັງສະພາລັດຖະມົນຕີ ແລະ ໃນວັນທີ 8 ມີນາ 1985 ດຳລັດຂອງສະພາລັດຖະມົນຕີ ເລກທີ 25/ປສລ, ຂອງປະທານສະພາລັດຖະມົນຕີ ກ່ຽວກັບການຮັບຮອງ ແລະ ປະກາດໃຊ້ກົດລະບຽບຂອງສະມາຄົມນັກໜັງສືພິມລາວໂດຍ ທ່ານ ຫຸຮັກ ພູມສະຫວັນ ຮອງປະທານຜູ້ທີ່ໜຶ່ງຂອງສະພາລັດຖະມົນຕີ ຕາງໜ້າປະທານເຊັນຮັບຮອງ.

ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ VI ເຊິ່ງຈັດຂຶ້ນໃນປີ 1995 ກໍ່ໄດ້ມີການປ່ຽນຊື່ຈາກສະມາຄົມນັກໜັງສືພິມລາວຮັກຊາດມາເປັນສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວກໍ່ເລືອກເອົາ ທ່ານ ບົວບານ ວໍລະຊຸນ ຮອງລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ ຖະແຫຼງຂ່າວ ແລະ ວັດທະນະທຳ ເປັນປະທານສະມາຄົມ.

ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ VII ຂອງສະມາຄົມ ທ່ານ ບົວບານ ວໍລະຊຸນ ຮອງລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ ຖະແຫຼງຂ່າວ ແລະ ວັດທະນະທຳ ກໍ່ໄດ້ຮັບການເລືອກຕັ້ງເປັນປະທານສະມາຄົມ.

ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ VIII ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ໄດ້ເລືອກເອົາທ່ານ ສາດສະດາຈານ ບໍ່ແສງຄໍາ ວິງດາລາ ຮອງລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ ຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທຳ ແລະ ວັດທະນະທຳ ເປັນປະທານສະມາຄົມ. ກອງປະຊຸມ ຄັ້ງທີ IX ຈັດຂຶ້ນໃນວັນທີ 17 ກຸມພາ ໄດ້ໄດ້ເລືອກເອົາທ່ານ ສະຫວັນຄອນ ຣາຊມຸນຕຣີ ເປັນປະທານຈົນເຖິງປະຈຸບັນ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ສ ປປ ລາວ ມີພາລະບົດບົດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ ເຊິ່ງໄດ້ລະບຸລະອຽດໄວ້ຢູ່ມາດຕາ 26 ແລະ 27 ຂອງກົດໝາຍສື່ມວນຊົນ ສະບັບປັບປຸງ ເລກທີ 01/ສພຊ, ລົງວັນທີ 4 ພະຈິກ 2016, ລະບຽບຂອງສະມາຄົມ ແລະ ຈັນຍາບັນຂອງສື່ມວນຊົນລາວ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ສ ປປ ລາວ (ຂຽນຫຍໍ້ "ສ.ຂ.ລ") ຂຽນເປັນພາສາຝຣັ່ງ Association Des Journalistes Lao (AJL), ຂຽນເປັນພາສາອັງກິດ Lao Journalists Association (LJA), ໂດຍມີສໍານັກງານໃຫຍ່ ຕັ້ງຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ແລະ ມີຫົວໜ້າ ຫຼື ຄະນະພະແນກຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວແຂວງໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ເປັນສະມາຊິກ ແລະ ທັງເປັນຈຸດປະສານງານຂອງສະມາຄົມ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວ ສ ປປ ລາວ ມີສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ ເຂົ້າຮ່ວມສ້າງ, ປະຕິບັດ ແລະ ກວດກາການປະຕິບັດແນວທາງນະໂຍບາຍ ແລະ ກົດໝາຍກ່ຽວກັບວຽກງານຖະແຫຼງຂ່າວສື່ມວນຊົນ; ກຳນົດ ແລະ ກວດກາການປະຕິບັດຈັນຍາບັນຂອງນັກຂ່າວ ແລະ ສົມທົບກັບອົງການຄຸ້ມຄອງສື່ມວນຊົນ, ເຜີຍແຜ່ ແລະ ກວດກາການປະຕິບັດກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການຂອງສື່ມວນຊົນ;

ສົມທົບກັບອົງການຈັດຕັ້ງຂອງພັກ, ລັດ, ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ ແລະ ອົງການສື່ມວນຊົນເພື່ອບໍາລຸງສ້າງດ້ານການເມືອງແນວຄິດ, ຄຸນສົມບັດ ແລະ ຄວາມສາມາດທາງດ້ານວິຊາຊີບໃຫ້ແກ່ນັກຂ່າວ ແລະ ບຸກຄະລາກອນສື່ມວນຊົນ; ສ້າງລາຍຮັບດ້ວຍການເກັບຄ່າສະມາຊິກ, ການຈັດກິດຈະກຳ ແລະ ການໃຫ້ບໍລິການກ່ຽວກັບວຽກງານສື່ມວນຊົນ;

ປົກປ້ອງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດອັນຊອບທຳຂອງສະມາຊິກຕົນໃນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານສື່ມວນຊົນ; ປະຕິບັດການຍ້ອງຍໍດ້ວຍຮູບການຕ່າງໆໃຫ້ແກ່ນັກຂ່າວ, ບຸກຄະລາກອນສື່ມວນຊົນອື່ນທີ່ມີຜົນງານດີເດັ່ນຕໍ່ປະເທດຊາດ, ສັງຄົມ ຫຼື ສາກົນ;

ພົວພັນຮ່ວມມືກັບສະມາຄົມນັກຂ່າວຕ່າງປະເທດໂດຍສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການຂອງ ສປປ ລາວ; ນຳໃຊ້ສິດ ແລະ ປະຕິບັດໜ້າທີ່ອື່ນ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ມາກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການ.

ພ້ອມນັ້ນ ສະມາຄົມໄດ້ມີການສະຫຼອງ ວັນສ້າງຕັ້ງສະມາຄົມ ວັນທີ 13 ສິງຫາ ໂດຍໄດ້ມີກິດຈະກຳປົນອ້ອມເຊັ່ນ ປາຖະກະຖາ, ຈັດຝຶກອົບຮົມ, ແຂ່ງຂັນກິລາ ແລະ ກິດຈະກຳອື່ນໆ. ສະເພາະຄົບຮອບໃຫຍ່ໆ ເປັນຕົ້ນ 60 ປີ, 65 ປີ 70 ປີ ແມ່ນໄດ້ຈັດການວາງສະແດງຜະລິດຕະພັນສື່ມວນຊົນ ແລະ ພິມຈຳໜ່າຍ ໃນລະຫວ່າງ 3-7 ວັນ ໂດຍໄດ້ເຊີນການນຳລວມທັງຮອງນາຍົກ, ນາຍົກລັດ ຖະມົນຕີໄປໂອລົມ, ໃຫ້ຄຳໂອວາດ ແລະ ທິດຊີ້ນຳຕໍ່ນັກຮົບສື່ມວນຊົນ.

ສະມາຄົມນັກຂ່າວຍັງໄດ້ມີການຮ່ວມມືກັບອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບວຽກຖະແຫຼງຂ່າວ-ສື່ມວນຊົນ ແລະ ໄດ້ເຂົ້າເປັນສະມາຊິກສະມາພັນນັກຂ່າວ 10 ປະເທດອາຊຽນ. ໄດ້ມີການຮ່ວມມືແລກປ່ຽນບົດຮຽນໂດຍໄດ້ມີການຢ້ຽມຢາມເຊິ່ງກັນແລະກັນລະຫວ່າງສະມາຄົມນັກຂ່າວຂອງບັນດາປະເທດສະມາຊິກອາຊຽນ ແລະ ປະເທດຄູ່ຮ່ວມເຈລະຈາຂອງອາຊຽນ ຈີນ, ຍີ່ປຸນ ແລະ ເກົາຫຼີໃຕ້.

ທີ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ວັນທີ 23 ພຶດສະພາ 2022
ຮຽບຮຽງຄືນໂດຍ ທອງຫຼໍ່ ດວງສະຫວັນ